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Értem és átérzem
azt a felelősséget, hogy

közösen készüljünk 2022-re
Eseménydús év volt 2019, előválasztásokkal és választásokkal, amely végre elhozta a sikert az ellenzéknek is, 

különösen a DK-nak, amely az ország második, az ellenzék legerősebb pártja lett.
Gyurcsány Ferenc pártelnökkel tekintünk vissza az év eseményeire.

Elnök úr, ha visszanézel 2019-re, mivel vagy 
elégedett és mivel nem?
2019 a fordulat megalapozásának éve volt. 
Három fontos dolog történt. Először is, az európai 
parlamenti választásokat követően kiderült, 
hogy Orbán nem lesz az európai jobboldal
meghatározó politikusa. Az általa képviselt 

politikai irányzat súlyos vereséget szenvedett. 
Orbánt és hasonszőrű társait az európai
választók a kispadra ültették. Másodszor: az
októberi önkormányzati választáson az ellenzék
visszahódította Budapestet, a kerületek 
többségét, és sok megyei jogú és kisebb várost. 
Fantasztikus eredményt értünk el. Végül pedig 

jelentősen átrendeződött az ellenzéki oldal,
a Demokratikus Koalíció és a Momentum
nagymértékben megerősödött, a Jobbik 
elveszítette korábbi támogatóinak felét, az MSZP 
pedig kis párttá zsugorodott. A DK elnökeként
értem és átérzem azt a felelősséget, hogy 
közösen készüljünk 2022-re.
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Még 2014-ben, a szétaprózott ellenzék veresége 
után írtál egy lényeges cikket az akkor még
létező Népszabadságba, amelyben teljes
ellenzéki összefogást, akár közös választási
pártot is javasoltál, mint a NER egyetlen
ellenszerét. A 2019-es önkormányzati
választások után igazolva érzed öt évvel ezelőtti 
politikai prognózisodat?
A politikát csak látszólag csinálják a politikusok.
Valójában a pártok és a haza sorsa egyaránt a 
választók kezében van. Nekünk az a dolgunk,
hogy meghalljuk a választók hangját, és 
megértsük üzenetüket. Az általam reméltnél 
tovább tartott, hogy minden ellenzéki párt
felismerje: Orbán rendszerét az orbáni választá-
si rendszerben csak teljes ellenzéki összefogás-
sal lehet megbuktatni. Régóta képviselem ezt a
receptet. Örülök, hogy az idei ősz mindenki 
számára egyértelmű bizonyítékot adott arra, hogy 
vagy együtt, vagy sehogy. Nincs más alternatíva,
mint az egységes ellenzék létrehozása, és közös 
erővel Orbán rendszerének megbuktatása.

Nagyon sokan azt mondják, a NER komolyan 
elkezdett repedezni október 13. után, nagyon 
sokan azt mondják, ez korántsem végzetes seb. 
Hogyan látod ezt a helyzetet?
Nemzeti együttműködés valójában soha nem 
volt. Centrális erőtér viszont igen. A centrális 
erőtér hatalmi rendszere bukott meg októberben.
Az orbáni koncepció 2010 óta világos volt: ha 
a kormányfő képes elérni, hogy a baloldali-
liberális ellenzék és a Jobbik közötti távolság 
nagyobb legyen, mint e két oldal bármelyikének
a távolsága a Fidesztől, akkor a Fidesz akár relatív 
kisebbségben is tartósan hatalmon maradhat. De
azzal, hogy létrejött a Jobbiktól a Momentumig
tartó átfogó ellenzéki együttműködés, ezzel
ennek a hatalmi okoskodásnak és
mechanizmusnak vége szakadt.

Tekintsünk ki egy kicsit Európára, hiszen
Orbán Viktor évekig fontos európai szereplőnek 
hitte magát, de álmait keresztülhúzta a tavaszi
EP-választás. Egy teljesen a partvonalra 
sodródott miniszterelnök nem fogja országát is a
partvonalra sodorni?
Az Európai Parlamentben és az Európai Tanács-
ban 28 nemzet képviselői ülnek. A 750 fős
parlamentben a német kereszténydemokraták
legnagyobb pártküldöttsége is csak harminc-
egynéhány fős, a német kancellár pedig csak 
egy, a másik 27 állam- és kormányfő között a
tanácsban. Akinek nincsenek szövetségesei,
barátai, az semmit nem tud elérni. Kaján örömmel
fi gyelhetnénk, hogy a magyar  kormányfő
ma magányosan lézeng az Európai Tanács 
épületének folyosóin, de az elszigeteltség 
árát végül mi fi zetjük meg. Nem tud kellő
mennyiségű támogatóra szert tenni, hogy Ma-
gyarország érdekeit hatékonyan képviselhesse.
Ez különösen fájdalmas majd akkor lehet,
amikor egy év múlva az új hétéves
költségvetésről kell majd szavazni, és bármiben
fogadnék arra, hogy Orbán legalább 30 
százalékkal kevesebb pénzt fog hazahozni, mint

amennyit én hoztam haza 2006-ban. Ez
sokaknak fájni fog.

Az önkormányzatokban létrejött ellenzéki
többségben itt-ott van vita, amelyet a 
kormánypárti médiamonstrum természetesen 
maximálisan felnagyít. Elemzők, sőt maguk a 
politikai szereplők is azt mondják, összecsiszolási
folyamatról van szó. Durva veszekedésekre 
valóban nem vágyik, de nincs itt arról is szó, 
hogy a magyar közvélemény az ellentmondást
nem tűrő, erőből politizáló, kézi vezérelt 
politikában elszokott a demokratikus egyez-
tetésektől, elszokott attól, hogy a döntések
viták, tárgyalások alakította konszenzusok
mentén születnek meg?
A demokráciát tanulni kell. Tanulni kell, hogy 
a viták természetesek. De hát én annak tartom 
ezt egy családban is, egy baráti társaságban is, 
és egy munkahelyen is. Persze meg lehet úszni a 
vitákat, ha a döntés jogát odaadjuk egyetlenegy 
embernek vagy egy csoportnak. Én ugyanakkor 
megátalkodottan hiszek abban, hogy mivel a 
kormány minden döntése nagyon sokunkat érint,
akkor járunk el helyesen, ha e döntéseket 
közösen hozzuk. Vitákkal, kompromisszumokkal,
időnként küzdelmesen. A vita a jó döntés 
előfeltétele és ára. Nincs az a jó vezető, nincs az 
a személyes bölcsesség, amely hosszabb távon 
jobb döntéseket hozna és eredményezne, mint 
a szabad, demokratikus, nyilvános szakmai és 
politikai vita.

Hogy érezted magad nyáron és kora ősszel, 
amikor a nagy érdeklődést kiváltó országjáró
turnén találkoztál kifejezetten 15-25 éves
fi atalokkal, akikkel gyakran a fűben ülve beszél-
gettél? Az Index meg is szólaltatott pár fi atalt, 
akik azt mondták a riporternek: „El tudod kép-
zelni, hogy Orbán leülne ide közénk, és tegezve, 
minden kérdésre válaszolna? El se jönne!” 
Milyen gondolatokkal találkoztál ezeken a
barátságos beszélgetéseken?
Nem tagadom, hogy lassan 20 éves politikai 
pályafutásom egyik legnagyobb élménye és 
eredménye, hogy az elmúlt hónapokban ren-
geteg tizen- és huszonéves fi atal jött el azért 
egy vidéki városba, hogy velem találkozhas-
son, és hogy Magyarországról, a Demokratikus 
Koalícióról beszélgessünk. Sokszor találkoztam 
azzal, hogy az én korosztályom lesajnáló módon 

csak annyit mond, hogy a mai fi atalokat nem 
érdekli a politika. Biztosan vannak ilyen fi atalok
is. De én Győrtől Békéscsabáig nem egyszer 
úgy találkoztam 80-100 fi úval és lánnyal, hogy 
két, két és fél óra után sem akartak elengedni, 
meglepően tájékozottak és érdeklődők voltak. 
Persze divat egy szelfi t csinálni velem, erre mindig
találunk időt, de a lényeg nem ez. Hanem az, 
hogy az új generáció birtokba akarja venni saját
hazáját, hallatni akarja a hangját, én pedig 
képviselőként kötelességemnek tekintem, hogy 
ebben mellettük álljak. 

Végezzük úgy az interjút, ahogy kezdtük,
az elején visszatekintést kértünk 2019-re,
most előretekintést 2020-ra...
2020 a felkészülés éve lesz. Felkészülés, hogy 
2021-ben felálljon az egységes ellenzék, és 
felkészülés, hogy 2022-ben győzhessünk. Mint 
az egyik legrégebben politizáló ellenzéki 
képviselő, egy befolyásos parlamenti párt el-
nöke, minden energiámmal azon leszek, hogy 
ezt a folyamatot segítsem.

És most már tényleg legvégül: mit kívánsz
olvasóinknak 2020-ra, vagy akár 2022-ig?
Mindenki személyes életéhez nyugalmat, 
egészséget, tisztességes megélhetést kívánok! 
Küszködés helyett boldogulást, békétlenség
helyett békét. Közéleti emberként azt kérem, 
hogy támogassák az ellenzék erőfeszítéseit, és 
ha kell, legyenek türelemmel az előttünk álló 
nehéz összerendeződési folyamatban. Tartsanak 
ki mellettünk, készüljünk közösen 2022-re,
ne adják fel hitüket, a reményt, hogy lesz ebből 
egy jobb világ! És ha van erejük, vegyenek részt 
minél többen személyesen ebben a hazafi as 
küzdelemben. 

... A vita a jó döntés 
előfeltétele és ára. Nincs az a 

jó vezető, nincs az a személyes 
bölcsesség, amely hosszabb 

távon jobb döntéseket hozna 
és eredményezne, mint 
a szabad, demokratikus, 

nyilvános szakmai, és
politikai vita ...
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Az elsőt október 13-án, ahol 14 szavazattal 
nyert az ellenzék közös jelöltje, Budai Lóránt. 
Szabó csalásra hivatkozva megismételt válasz-
tást kért. A második „csatára” a Fidesz teljes 
hadigépezete felvonult, Pócs János ország-
gyűlési képviselő vezetésével. De erősítettek 
a jászberényi szavazók is! Korábbi 42%-os 
részvételük után, további 18 százaléknyi
szavazó járult az urnákhoz, Írországtól a 
környező tanyavilágig. Hazajöttek fi ataljaink 
szerte az országból, sőt Európából. Jászberény-
ben példátlan, hogy a választók 60%-a ment 
el a megismételt polgármester-választásra. A 
14 szavazatos különbséget 3838 szavazatra
növelték az ellenzéki jelölt javára. 
A szavazók 63%-a Budait, míg 35%-a
Szabót támogatta. A Fidesz Mohácsra em-
lékeztető jászberényi veresége okán 
Pócs János – saját bevallása szerint –
padlóra került.
Most, a magát valamire is tartó hazai média
fordulópontot emleget. Kétségtelen, hogy a 
jászberényiek történelmet írtak: a jász-nyakas 
szellemiség megmutatta erejét. Mert lehet egy 
darabig leosztályozni embereket, másokat meg 
fel, sokszor érdem nélkül, és befogni kenyérrel-
cirkusszal sokak száját, de tartósan fi gyelmen

kívül hagyni az ember önrendelkezési és 
szabadságvágyát nem lehet. Az önkormányzat 
éppen azon intézmények egyike, ahol ezek-
nek a legjobban érvényesülniük kell(ene). 
Mégis egyre kevésbé érvényesült. Intő példák 
voltak a helyi közmeghallgatások: távol
maradó polgárok, megjelenő gőgös, lenéző
városvezetés. Ez a jászok  számára
emberi méltóságuk semmibevételét jelentette.
A Fidesz polgármestere, ahogyan a pártja,
a leghalványabb önkritikára sem tett
kísérletet. Költséges propagandája  olyannyira
eltávolodott a jászberényiek mindennapi 
tapasztalatától, hogy a kevésbé hozzáértők 
számára is átlátszó mese lett. A korábban 
sikeres megosztó-uszító politika megbukott. 
Kiderült, hogy a helyi király is meztelen.
Jászberényben óriási részvétellel megtagadták 
a Fideszt. Új meghatározásuk: alázatos 
szolgálata minden jászberényinek, minden 
magyarnak, minden embernek. Számomra, 
és a Demokratikus Koalíció politikusainak 
ez a szemlélet központi érték. Ha így marad, 
nemcsak Jászberényben lesz a Fidesznek 
Mohácsa.

Gedei József
alpolgármester (DK), Jászberény

Jászberény a
„Fidesz Mohácsa”

A Jászság fővárosában megtartott 
polgármester-választásokon

a jászberényiek egymás után két 
vereséget mértek a fi deszes Szabó 

Tamásra, azaz valójában a Fideszre.

Először is isten hozott, hiszen nemrég beléptél 
a Demokratikus Koalícióba! Miért döntöttél így?
Köszönöm, régóta érlelődött már a gondo-
lat. Vonzó számomra a Demokratikus Koalíció 
határozott, következetes, világos értékeken 
alapuló politizálása. Az Orbán–rendszerrel 
szembeni kérlelhetetlen ellenállás mellett a 
DK egyértelmű alternatívát kínál a jelenlegi re-
zsimhez képest. Nagyszerű jövőkép az Európai
Egyesült Államok víziója, mellyel szintén teljes 
mértékben azonosulni tudok. Az is fontos szem-
pont számomra, hogy sok emberi kapcsolat 
fűz a DK-hoz és a DK-sokhoz, így már most 
nagyon otthonosan érzem magam a közösség-
ben. Persze mindehhez az is kellett, hogy a DK 
nyitottan, barátsággal fogadott, amit ezúttal is 
szeretnék megköszönni.

Nem először vagy Újpest alpolgármestere, 
hiszen ezt a tisztséget 2010 előtt is betöltötted. 
Most milyen területekért vagy felelős?
Mint az első alpolgármesteri időszakom 
alatt, most is én felelek a költségvetésért, a 
gazdálkodásért, a városüzemeltetésért és szá-
mos városfejlesztési projektért. Korábbi tapasz-
talataimat igyekszem hasznosítani a minden-
napi munkámban is, de szívesen megosztom
mindezeket képviselőtársaimmal és 
önkormányzati vezető kollégáimmal is, 
segítve munkájukat. Sokszínű, de lelkes, ins-
piráló csapat az újpesti ellenzéki  összefogás 
frakciója, s biztos vagyok benne, hogy lelkiis-
meretes munkával látható és kézzelfogható 
eredményeket érünk el közösen. Az újpestiek 
támogatása, mindennapi biztatása nagyon fon-
tos hajtóerő a számunkra.

Mi a szívügyed ezek közül a feladatok közül, mi 
az, amit mindenképp szeretnél megvalósítani
a mandátumod végére?
Fontos, hogy kiegyensúlyozott, rendezett 
költségvetéssel gazdálkodjunk minden esz-
tendőben. Az elmúlt években nem hatékonyan 
használták fel, és nem szántak elegendő forrást
az alapvető közszolgáltatások – köztisztaság,
zöldfelület-gondozás, egészségügy stb. –
színvonalas működtetésére. Ráadásul az 

önkormányzati dolgozók, köztisztviselők,
óvodai, bölcsődei, szociális területen  dolgozók
megbecsülése sem érte el a kívánt szintet.
Mindezen mi változtatni szeretnénk  úgy,
hogy közben számos, komoly, városunkat
élhetőbbé tevő fejlesztésre is szükség van.
Szeretnék új, innovatív dolgokat meghonosítani 
Újpesten, például a fejlesztések és a városüze-
meltetés területén. A klímaváltozásra való 
felkészülés az egyik legfontosabb feladatunk, 
mely területen konkrét lépéseket kell ten-
nünk. Szeretném megvédeni az újpesti zöld-
területeket és a Farkaserdőt a beépítések-
től és fairtásoktól, visszaadni a Duna–partot
az újpestieknek. Dolgozunk azon, hogy 
megvalósulhasson egy észak-újpesti ügyeletes
patika, és harcolunk azért, hogy legyen újra
észak-pesti kórház. Ez utóbbihoz legutóbb  egy-
milliárd forintot ajánlottunk fel a kormánynak.

Milyennek szeretnéd látni Újpestet öt év múlva?
Egy olyan Újpestet képzelek el,  ahol színvonalas
közszolgáltatások, megbecsült dolgozók
mutatják, hogy számunkra nem a beton és a 
gigaprojektek, hanem az újpestiek az elsők. 
Inkább több, kisebb, zöldebb és olyan fejlesztést 
szeretnénk megvalósítani, melyekre valóban 
szükség van, és melyek tervezésébe érdemben
bevonjuk a környéken élőket. A fontosabb 
döntéseket a lakossággal történő valódi 
párbeszéd keretében hozzuk meg. Egy olyan 
Újpestet látok, mely megvédi és bővíti minőségi
zöldterületeit, és élhetőbb otthont nyújt az itt 
lakóknak. Amely a világ legkorszerűbb megol-
dásait hozza el, és alkalmazza a mindennapok-
ban. Egy erős Újpestet látok, amellyel Budapest
is erős lesz. Bízom benne, hogy az újpesti és 
a fővárosi önkormányzat közötti kölcsönös 
támogatás meg fogja hozni az eredményét.

Vissza kell adni
a Duna-partot az újpestieknek

Trippon Norbertet, újpest alpolgármesterét kérdeztük
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Mint korábban már Wirsching Vikória, a DK
kommunikációs igazgatója közölte: a
Demokratikus Koalíció pártigazgatója váltja a 
parlamentben a mandátumáról lemondó László
Imrét. A 2018-ban listás mandátumot szerzett 
László Imrét az önkormányzati választáson a 
fővárosi XI. kerület polgármesterévé választották,
ezért összeférhetetlenség miatt le kellett mondania 
a mandátumáról.

A 42 éves új képviselő Békéscsabán 
született, politológusként végzett az ELTE-n,
a German Marshall Fund ösztöndíjával
pedig az Egyesült Államokban tanult. Sebián-Petrovszki
László 2004 óta vesz részt a politikában, a Bajnai-kormányban
a Miniszterelnöki Hivatal szakállamtitkáraként dolgozott,
a Demokratikus Koalíció alapító tagja, 2014 nyarától
kezdve pedig a DK pártigazgatója. A Demokratikus Koalíció új

képviselője a parlamentben a  hivatalos eskü
szövegét az alábbiakkal egészítette ki:
„Minden törekvésemmel azon leszek, hogy
helyreállítsuk a köztársaságot, és új demokra-
tikus Alkotmányt adjunk a hazának!” Mi,
európai magyarok ugyanis nem az orbáni 
Alaptörvényt tekintjük mércének, hanem a 
hazát, a köztársaságot és a demokratikus 
alapértékeket, amelyek egy zsarnoki rendszerrel
ellentétben örök értéket képviselnek. 
– 15 évvel ezelőtt kezdtem el dolgozni egy  
jobb, élhetőbb, európaibb Magyarországért  
Gyurcsány Ferenc miniszterelnök csapatában,

ám eddig ezt inkább a háttérből, operatív emberként tettem, mostantól
politikusként is szerepet vállalok. Remélem a fi atal, lendületes, 
merész Sebi, akit a DK-sok így ismernek, hasznára lesz a pártnak
a Parlamentben, és azon kívül is – nyilatkozott lapunkban
elsőként a Demokratikus Koalíció új parlamenti képviselője.

Sebián-Petrovszki László lett
a DK új parlamenti képviselője  –

esküje ki is verte a biztosítékot Kövér Lászlónál

 

Egy éve verték meg
az ellenzék képviselőit a

párttelevízióban, egy éve indult az
ellenzéki összefogás

Erősít a DK: 
többen beléptek a pártba, s már

16 budapesti alpolgármesterünk van

Még mindenkiben élénken él a kép, amikor az ellenzék 2018
decemberében minden lehetőségére álló eszközzel meg-
próbálta megakadályozni a rabszolgatörvény elfoga-
dását, de a kormány egy laza mozdulattal és egyet-
len szavazással lesöpörte az összes ellenzéki indítványt.

Ezt követte az MTVA-nál kialakult emlékezetes incidens, 
amikor a biztonsági őrök a mentelmi jogot, de a képviselőket 
is lábbal tiporták, ám a magyar leghűbb ügyész nem őket, 
hanem az ellenzéki képviselőket tette felelőssé, ami a
jogállamiságot karikatúrává züllesz-
tette. Varju László, Gréczy Zsolt, 
Niedermüller Péter hosszan 
tudna erről beszélni, de 
most egy képviselőhölgyet, 
a parlamenti felszólalá-
saiban a Fideszt gyakran 
és keményen ostorozó
Vadai Ágnest kérdeztük meg:

– Tavaly decemberben két 
dolog vált biztossá. Amíg a Fidesz 
van kormányon, nem lesz normá-
lis közmédia. És amíg a valódi
ellenzék együttműködik,
addig van remény  arra,
hogy legyen változás –
jelentette ki a DK 
képviselőnője.

– A 2022-es kormányváltáshoz tovább kell színesíteni az ellenzéket,
új emberek kellenek a magyar közélet demokratikus oldalára – 
mondta Gyurcsány Ferenc DK-elnök, amikor bejelentette, hogy 
Matlák Gábor XV. kerületi alpolgármester belépett a DK-ba. 
Gyurcsány Ferenc úgy fogalmazott: a centrális erőtér rendszerének 
októberi megroppanása után világos, mi az ellenzék dolga: 
egyrészt be kell bizonyítania, hogy kormányzóképes azokon a 
településeken és kerületekben, ahol a polgárok rájuk bízták a 
vezetést, másrészt közösen fel kell készülniük arra, hogy 2022-ben 
leváltsák a kormányt. – Ehhez a ma is sokszínű ellenzéket tovább 
kell színesíteni új emberekkel, és segíteni kell az ellenzéki pártok 
együttműködését, erejét és integrációs képességét – fűzte hozzá. 
A DK elnöke örömét fejezte ki, hogy Matlák Gábor úgy gondolja, 
a DK egyike lehet azoknak a pártoknak, amelyekkel az Orbánnal 
szemben álló sokaság győzelemre viheti a haza ügyét 2022-ben. 
Megjegyezte: az új belépővel 16-ra emelkedett a DK-s budapesti al-
polgármesterek száma. Korábban Komáromi Zoltán egészségügyi 
szakértő, Dávid Ferenc, a Vállalkozók és Munkáltatók Országos 
Szövetségének korábbi elnöke, Trippon Norbert MSZP-s politikus 
és Kálmán Olga médiaszemélyiség is csatlakozott a DK-hoz.
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Milyen területekért felelsz a kerületben, s ezek 
közül melyek állnak hozzád legközelebb?
Újbudának dr. László Imre személyében DK-s 
polgármestere lett, s megtisztelt azzal, hogy az 
általános helyettesének kért fel. A környezet-
védelemért, a sportért, társadalmi kapcsolatokért, 
szociális ügyekért felelek és külön feladatként
dedikálva az esélyegyenlőség is az én területem.

Nemrég beszélgettem László Imre polgár-
mesterrel is, aki szintén kiemelt kérdésként 
kezeli a környezetvédelmet, s az attól nem
független egészségügyet, gondoljunk csak a 
légszennyezettségre.
Sokszor csodálkoznak, amikor kiderül, hogy 
geofi zikus mérnök vagyok, a Föld szeretete 
mellett értem a fi zikáját is, és szeretném azt 
úgy megtartani, ahogy legalább most van, 
hiszen tudjuk, a bolygót az unokáinktól kaptuk
kölcsön... Mindenkinek fontos, hogy megfelelő
környezetben éljen. Újbuda hatalmas, de a 
kerületen átvágó autópályák és az agglo-
meráció közelsége gondot okoz, főleg, hogy 

Újbudát óriási P+R parkolónak használják az 
autósok. Ezt a bejövő forgalmat már Budapest
határain kívül csillapítani kell. Sokat kell fordítani 
a tömeg- és a kerékpáros közlekedés fejlesz-
tésére. Már elkezdtük a személetformálást:
az óvodákban zöldfalat építünk, a virágok szépítik
a helyiségeket, megkötik a port, tisztítják a 
levegőt, ami ezáltal frissebb és páradúsabb 
lesz. A bölcsődékben megtanulják, milyen, 
amikor növényeket gondoznak, paradicsom-

palántákat nevelnek, amelyeket aztán maguk
szüretelnek le, tízóraira....

Kiskertek a kicsiknek... és ezen kívül?
És ezért díjat is nyertek! Olyan kreatívok voltak: 
a kinőtt kis klumpájukba ültettek kövirózsát... 
Ezen kívül a szelektív hulladékgyűjtést is
igyekszünk megtanítani, példát is mutatunk, 
hiszen az önkormányzat is szelektíven gyűjt.
Fejleszteni akarjuk az elektromos autók 
töltőhálózatát is.

Az európai klímastratégiáról szóló  konzultációt
a kormány lényegében elrejtette, mégis pár nap 
alatt 150 ezren írták alá. Nálunk is egyre fontosabb
a környezet– és klímavédelem?
Nagyon fontos. Egyre több gyermek születik
asztmás megbetegedésekkel, a légszennyezettség
ártalmai miatt sokan halnak meg, s hiába vívunk 
harcot a parlagfű ellen. Az említett szemlélet-
formálásra nagy szükség van. Bár sok a zöld terület 
a kerületben – ilyenre tervezi a kormány a szu-

perkórházat –, a panelházak között a kánikulában 
jobban felmelegszik a levegő, hősziget-hatásnak 
hívják, ezt fásítással, zöldítéssel kell enyhíteni.

Ha már szóba került a szuperkórház, a kormány 
újabban Újbudára mutogat, mintha itt nem 
akarnák a beruházást.
A kerület egyáltalán nem ellenzi a szuper-
kórházat, de a kiválasztott területtel szemben
vannak aggályaink: messze van, nincs kiépített 
infrastruktúra, megfelelő tömegközlekedés. A
szakértők szerint is célszerűbb lett volna a
Szent Imre kórház továbbfejlesztése. Mire ez az 
interjú megjelenik, a testület határozatban ki 
is mondja, hogy a XI. kerület igenis támogatja a
szuperkórház megépítését, hiszen alapvető célunk 
az egészségügy javítása.

Milyen az ellenzéki pártok együttműködése 
Újbudán?
Kiválóan tudunk együttműködni. Viták természe-
tesen vannak, de pontosan tudjuk, hogy a válasz-
tók az együttműködésünkre szavaztak, és ezt 
tiszteletben kell tartani. Nekünk közösen, az
újbudaiakért kell dolgoznunk.

Személyesen mit szeretnél, hogy mindenképpen 
megvalósuljon a következő 5 éves ciklusban?
Sok ilyen van. Inkább azt szeretném, hogy 5 
év múlva az újbudaiak érezzék, hogy mindent
elkövettünk annak érdekében, hogy jobbá,
élhetővé tegyük a kerületet.

Szeretném, ha az újbudaiak éreznék,
hogy mindent elkövettünk egy jobb kerületért

Bakai-Nagy Zita újbudai alpolgármestert kérdeztük

Héttagú frakcióval vág neki a következő ötéves 
ciklusnak a Demokratikus Koalíció a Pest megyei 
közgyűlésben. Frakcióvezetőnek az évtizedes 
önkormányzati tapasztalattal rendelkező
Szabó Attilát választottuk, míg helyettese Penz 
András lett. A frakció-szóvivői feladatokat
Törzsök Tibor látja el. A frakcióvezető kivételével 
a képviselőcsoport minden tagja kapott
bizottsági feladatokat is a megyei közgyűlés 
szakbizottságaiban.

A Megyei Értéktár Bizottság alelnökét a DK adja 
Szvisztné Kis Ildikó személyében. A Gazdasá-
gi és Pénzügyi Bizottságba Penz Andrást és
Magdics Mátét delegáltuk. A Jogi és Önkormány-
zati Bizottságban dr. Tóth Ágnes és legfi atalabb 
képviselőtársunk, Király Miklós kezdte meg a 
munkát, míg a Területfejlesztési Bizottságban 
Törzsök Tibor képviseli a DK érdekeit. Az alakuló
ülés után a DK frakcióvezetője, Szabó Attila 

kezdeményezésére egy rövid, ismerkedő jel-
legű összejövetelt tartottunk a másik ellenzéki
frakció, a Momentum és a Jobbik tagjaival, ahol 
az ismerkedésen túl abban is megegyeztünk, 
hogy a frakcióvezetők a fontosabb döntések 
előtt egyeztetnek a lehetőleg közös álláspontról.

A közgyűlés első rendes ülésén a kitüntető
megyei díjak odaítélésén túl döntöttünk az új

megyei rendőrfőkapitány személyének ügyé-
ben is, mivel az eddig főrendőr dr. Mihály István,
egykori érdi kapitányságvezető nyugdíjba
vonul. 

Bár a Pest megyei közgyűlésben a Fidesz szűk, 
24/20-as többségben van, a DK hét képviselője 
nem a hét törpe szerepére készül, szándékaink 
szerint inkább mi leszünk a hét mesterlövész.

Megalakult az ország legnagyobb megyei DK-frakciója
a Pest megyei közgyűlésben
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Horváth Jácint:
Egy erős, szociális unió a cél

A 12 fős magyar delegációból a baloldali
frakcióban szocialista kollégámmal ketten 
képviseltük Magyarországot. A DK delegált-
jaként határozottan napirenden tartottam 
a magyarországi jogállamiság helyzetét, a
szociális minimumok és az európai minimálbér
bevezetésének, a munkavállalói jogok 
erősítésének ügyét, de a menekültkérdés 
humánus kezelését is.  A Régiók Bizottsága két 
témában is jelentéstevőnek kért fel. 2016-ban
dr. Polyák Gábor médiajogász köz-
reműködésével médiapolitikai előterjesztést 
készítettünk. Munkánk során a pártatlan és 

kiegyensúlyozott média fontosságára helyez-
tük a hangsúlyt.  Idén pedig a vezetésemmel az
európai biogazdaságról (biomassza alapú gaz-
daság) szóló előterjesztés készült. Reményeim 
szerint ezzel a következő időszakban hozzá
tudok járulni ahhoz, hogy ez a szektor sikeresen
felzárkózzon az Európai Unió többi tagálla-
mához. A Demokratikus Koalíció delegáltjaként 
az EU Régiók Bizottságában is a határozott, 
demokratikus értékek melletti politizálást 
képviselve, az erős, szociális és környezeti
fenntarthatósági ügyeket szem előtt tartó
Európai Unió a cél.

2015 óta, a DK jelöltjeként vagyok az Európai Unió Régiók Bizottságának a tagja. Korábban a nyugat-dunántúli régió 
fejlesztésének szakmai vezetőjeként, az EU-intézmények szoros közreműködésével fejlesztéspolitikával foglalkoztam. 

Az 5 éves mandátumidőszak végén járunk, ami lehetőséget ad visszatekinteni néhány fontosabb képviselt ügyre.

Kamaszkoromban remekül szórakoztam Moldova György
 „Magyar atom” című szatíráján, amely

röviden arról szólt, hogy Budapest úgy dönt, 
atomhatalommá válik, s  meg is teszi a megfe-

lelő lépéseket, mindenekelőtt  kísérleti atom-
robbantási területet alakít ki a Rottenbiller 

utca 38/Á-ban, kellő megfontoltsággal és 
óvatosággal a szuterénben. Nos, valahogy
azóta sem lettünk atomhatalom, sőt,
igazából semmiféle hatalom sem, bármilyen
nagyot is mert álmodni a kormányzat.
De most itt az új terv, ha már az atom nem 
jött össze, hát legyünk űrhatalom. Az se 
rosszabb, ráadásul divatosabb, és legalább 
annyira drága. Így aztán lesz egyszer majd 
olimpiánk, furamód összekötött 5-ös 
metrónk, s  ha már miénk a világ egyik 
legdrágább stadionja – ahol ugyan nem 
sok babér fog sajnos teremni nekünk, 
de nem is az eredmény számít, hanem 
hogy a vezér felépíthette magának saját
piramisát, mint magyar fáraó –, akkor miért 
is ne lehetne magyar űrpogram?! A NASA 
épp csökkenti a jelenlétét, pont be tudunk 
furakodni a piaci űrrésbe. Szíjjártó Péter 
külügyminiszter – akiről köztudott, hogy 
szinkronban álmodik Orbán Viktorral
– 2024-ben magyar űrhajóst szeretne 
a kozmoszban látni. Nyilván nemzeti
űrprogram keretein belül.
Kár, hogy ehhez képest még nemzeti
légitársaságunk sincs, pedig azt 
valószínűleg többen használnák...

Űrbe, magyar! Mentődömping
a Puskásnál

ó

j
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Az Oszágos Mentőszolgálat saját Facebook-
oldalán számolt be arról, hogy a Puskás 
Arénában rendezett nyitómeccset összesen 30 
mentőautóval biztosították. Nagyon érdekes,
hogy nyár végén a nagyjából 90 ezer emberrel
telt házas Sziget Fesztivál biztosítását a Men-
tőszolgálat szintén saját bevallása szerint
mindössze 9 mentőautóval látta el. Kérdés, hogy 
ha nyáron elég volt 90 ezer emberre 9
mentőautó, akkor most miért kellett 65 ezer
emberre 30 mentőkocsi?
A Demokratikus Koalíció  írásbeli kérdéssel for-
dult Kásler Miklós egészségügyért is (illetve 
azért sem...) felelős miniszterhez.  Tudni akar-
juk, hogyan fordulhatott elő, hogy kis híján az 
összes budapesti mentőt a Puskás Arénához 
vezényelték a nyitómeccs alatt? Ki adott ilyen
utasítást, ki hagyta ezt jóvá, illetve volt-e
direkt kormányzati igény arra, hogy látványosan
nagyszámú mentős jelenlét legyen a mérkőzésen? 
Mostantól mindig ez lesz? Hogy ha futballmeccs 
lesz Budapesten, akkor minden budapestinek egy 
kicsit óvatosabban kell majd élnie az életét, mert 
a meccs alatt szünetelni fog a budapesti mentés?
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A 45 601 választóból 20 519-en járultak az urnák-
hoz. 11 117 választó a regnáló polgármestert, 
Porga Gyulát erősítette meg a pozíciójában. 
Engem a hat ellenzéki politikai párt jelöltjeként 
(Demokratikus Koalíció, Jobbik, MSZP, Momen-
tum, LMP, Párbeszéd) 9088 szavazó szeretett vol-
na Veszprém polgármesterének megválasztani. 
Ez nem sikerült, de egyéni választókerületben 
is megmérettettem magam, amelyben szintén
 a Fidesz–KDNP jelöltje volt az esélyesebb jelölt. 

Őt mégis sikerült legyőzni annak ellenére, hogy 
2006 óta ebben a választókerületben mindig 
nagyon erős volt a Fidesz támogatottsága, 
és jelentős szavazattöbbséggel nyert a most, 
a választást velem szemben elvesztő fi desz-
es jelölt. A 12 választókerületből négyben a 

hat ellenzéki politikai párt 
közös jelöltje győzött. Továb-
bi három választókerület-
ben alig kaptak kevesebb 
szavazatot a mi jelöltjeink,
mint a Fidesz–KDNP: 
mindössze 12, 13 illetve 60
szavazattal maradtak alul.
Ha itt kicsit is kedvezőbben
alakul a helyzet, most nem 
tudná Veszprémet irányítani 
a fi deszes polgármester az 
ellenzék beleegyezése nélkül. 
A kudarc egyik oka vélhetően 
az, hogy 7 választókerület-
ben (egyértelműen a Fideszt 
erősítve), indult harmadik 
jelölt is. A magukat függet-

lennek valló jelöltek összességében ugyan
nem tudtak komoly kárt okozni, az általuk el-
vitt szavazatok mégis egyértelműen hiányoz-
tak a többség, illetve a kiegyensúlyozottság 
eléréséhez. Az áttörés elmaradásának oka min-
den bizonnyal az is, hogy ez volt a választások 
közül az a választás, ahol már durva mértékűvé 
vált az esélyhátrányunk. Most történt meg 
velünk először, hogy a kampányra tervezett 
forrásainkat nem tudtuk teljes körűen fel-
használni. A helyi írott média esélyt sem
adott arra, hogy hirdetéseinkkel elérjünk a 28 
ezer háztartás mindegyikébe. A közpénzekkel 
jelentős mértékben támogatott Veszprémi 7 
Nap cikkek tucatjaiban közölte heti rendsze-
rességgel a sikerjelentéseket, és szerepeltette 
az önkormányzati tisztségeket betöltő fi deszes 

jelölteket. A mi sajtótájékoztatóinkról elvétve 
adtak hírt, s többnyire számunkra azt is rend-
kívül előnytelen módon, bíráló megjegyzések 
kíséretében tették. Nagymértékben segítette a 
regnáló polgármestert az a tény is, hogy Veszp-
rém elnyerte az Európa Kulturális Fővárosa 
címet 2023-ra. Választási plakátjainknak nem 
találtunk megfelelő felületeket, amit köz-
területeken földbe szúrt karókra az utolsó héten 
kihelyeztünk, azokat (vélhetően) szervezett 
módon tüntették el.

A választás utáni napokban úgy tűnt, a Fidesz 
megértette, hogy jobban be kell vonnia a helyi
ellenzéket a döntéshozatali folyamatokba. Mára 
ez a helyzet némileg változott. Ugyan a hét
bizottságból kettő vezetését átadták számunkra 
(ügyrendi, valamint a pénzügyi és költségvetési 
bizottság), változatlanul az erő nyelvén próbál-
ják eldönteni a város jövője szempontjából 
fontos kérdéseket. A polgármesterrel együtt 
18 fős testületből 7 fő ül az ellenzéki oldalon. 
A DK 2 képviselőt adott, az MSZP, LMP, Jobbik, 
Párbeszéd és a Vasas Szakszervezet 1-1 főt. 
Jelenleg két ellenzéki frakcióban dolgozunk. Én 
a 3 fős DK–Szakszervezet nevet viselő frakció 
vezetését látom el, a pénzügyi és költségvetési 
bizottság vezetése mellett. A másik 3 fős frak-
cióban az MSZP–LMP–Párbeszéd képviselői 
foglalnak helyet. A Jobbik listáról bejutó 
képviselője nem csatlakozott egyik frakcióhoz 
sem. A Momentum külső szakértővel segíti a 
közös munkát.

Katanics Sándor
a DK választókerületi elnöke

Veszprémben
még időre van szükség

Sajnos Veszprémben a helyhatósági választásokon még nem sikerült elérni az áttörést, viszont 2006 óta
most sikerült először újra egyéni választókerületeket is nyerni a Fidesszel szemben összefogásra is hajlandó erőknek.

A köztársasági elnök komoly fi zetésemelését
azzal indokolta a kormány, hogy az 10 éve nem 
emelkedett. De a családi pótlék sem emelkedett 
10 éve, így ezzel az érvvel azt is meg kellene
duplázni. Erről a DK törvényjavaslatot
nyújt be. – Egy nagyobb csomag pelenka
árára is alig elég a családi pótlék, miközben
Áder János köztársasági elnök fi zetését
havi másfél millió forinttal emelték meg.
Magyarok százezrei egy év alatt keresnek eny-
nyi pénzt, az elnök teljes havi fi zetését, 3 millió
forintot meg sokan egy év alatt sem keresik 
meg. Egy valóban családbarát kormány számára

világos lenne, melyiket kellene megnövelni:
a családi pótlékot vagy a fi deszes pártkatonák
fi zetését. A Fidesz azonban nem családbarát
kormány, és inkább saját embereik fi zetéseit
duplázzák meg. Ez a magyar családok elárulása.
A Demokratikus Koalíció törvényjavaslatot nyújt
be a családi pótlék megduplázására. Ne csak
akkor legyen fontos, mi nem emelkedett 10
éve, mikor a pártkatonák fi zetését kell emelni, 
hanem akkor is, amikor a családok életéről van 
szó. A DK ezért követeli, hogy ne a fi deszesek lu-
xusfi zetését emeljék, hanem a családi pótlékot
– jelentette ki Gréczy Zsolt.

Gréczy Zsolt: Ha Áder fi zetését megduplázták,
a családi pótlékot is meg kellene
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A DK is megszavazta az új Európai Bizottságot. 
Minden jel arra utal, hogy sokkal több közös 
értéket képvisel az új EB és a Demokratikus 
Koalíció, mint a Fidesz.
Pontosan. A Demokratikus Koalíció igen világos 
mondanivalóval állt a magyar választók elé: 
azt mondtuk, hogy erős Európát akarunk, amit
Európai Egyesült Államoknak  hívtunk, azt 
mondtuk, hogy szociális Európát akarunk eu-
rópai minimálbérrel és európai nyugdíjjal, 
azt akarjuk, hogy az Európai Unió vegye fel 
a harcot a klímaváltozásból fakadó óriási
veszélyekkel, hadd ne soroljam. Az EB elnöke
a Demokratikus Koalíció minden fontos
politikáját megerősítette a különböző nyilatko-
zataiban, és a parlament előtt mondott
beszédében is. Tudni kell, hogy Ursula von 
derLeyen jobboldali  politikus, keresztény-
demokrata. Mégis, sokkal több azonosság van
a mi politikánkban, mint amennyi a Fi-
desz politikája és az ő hitvallása között. 
Nem véletlen, hogy Ursula a beszédében
különös hangsúlyt helyezett a jogállamiság 
védelmére. Köztudomású, hogy a Néppárton 
belül is a jogállamisággal kapcsolatban érik 
a Fideszt a legsúlyosabb kritikák. Mi, idehaza,
igazán tudjuk, mennyire jogosak ezek a kritikák.

Soha magyar biztosjelöltet nem fogadtak el
ilyen nehezen Brüsszelben – az elsőt, Trócsányit
lényegében meg is vétózták, de Várhelyi is 
csak a pótvizsgán ment át. Ekkora a bizal-
matlanság Brüsszelben a Fidesszel szemben? 
S lesznek ennek a marginalizálódásnak követ-
kezményei?
A marginalizálódásnak nem csupán 
lesznek, hanem már vannak követ-
kezményei.   Lengyelországot kivéve 
már nincsenek barátaink, és erről 
kizárólag  Orbán Viktor tehet, aki 
rendre brüsszelezik, sőt,   
Brüsszelt a kommunista
Moszkvával veszi egy kalap alá. 

Ezek nagy sértések, ráadásul Orbán számos 
közös döntést vétózott meg kielégítő ok nélkül, 
amivel komoly károkat okozott az Európai Unió 
hitelességének. Mintha Putyin akaratát hajtaná 
végre, sőt, egyre többen látják úgy rajtunk kívül is, 
hogy Putyin érdeke az Európai Unió gyengítése, 
és Orbán szándékosan segíti ebben. Mi pedig 
azt mondjuk, hogy nincs olyan, hogy „Brüsszel 
azt akarja” meg „Strasbourg kötelez bennünket”. 
Brüsszel és Strasbourg egy-egy város, az Európai 
Uniónak pedig része Magyarország is. Azok az 
ügyek, amelyeket itt, az Európai Parlament-
ben képviselek, egyszerre európai és egyszerre
magyar ügyek. A kettő elválaszthatatlan
egymástól, és ha mi, magyarok itt nem
ellenségként kezelünk másokat,  akkor mások is
barátként, szövetségesként  tekintenek ránk.

Bizony, van olyan, hogy magyar érdek. Ezeket 
elérni szövetségesekkel, barátokkal könnyebb,
míg ellenségekkel nehezebb. Éppen úgy, mint a 
saját életünkben. Azon dolgozom, hogy baráto-
kat, szövetségeseket szerezzek Magyarország-
nak. Ez jó lesz Európának, és jó lesz Magyar-
országnak is.
Mondtad, hogy rajta tartod a szemed a magyar
biztoson. Ez is komoly feladat, de mondjál az
olvasóinknak néhány mondatot arról, milyen
fontos érveket karoltál fel az Európai Parlament
alelnökeként?
Szerencsére sokan követik a Facebook-olda-
lamat, ahol rendszeresen beszámolok az
Európai Parlamentben folytatott munkámról. 
Minden napom úgy kezdem, hogy a napiren-
det olyan szemmel nézem át, hol és mikor 
tudom megvalósítani a választóknak tett 
ígéreteimet. Hozzáláttunk az európai minimál-
bér előkészítésének. Minden szervezeti vitában 
az Európai Egyesült Államok képe lebeg a sze-
mem előtt. Már számos tárgyalást folytattam 
annak érdekében, hogy a jogállamisággal kap-
csolatos kifogások miatt ne a magyarokat, ha-
nem csak a kormányt büntessék. Ezt úgy akarom 
elérni, hogy az európai pénzügyi támogatások-
nak lényegesen nagyobb hányada a kormány 
megkerülésével közvetlenül az önkormány-
zatokhoz jusson el. Ennek kettős lesz a hasz-
na: kevesebbet tud a kormány ellopni, és több 
marad az embereknek. Erősítjük a szociális
Európát, ennek érdekében a költségveté-
si vitában harcoltunk sokat, számottevő 
eredménnyel. A klímaváltozás elleni  harc
évtizedeket vesz igénybe, mégis, néhány röpke

hónap alatt kollégáimmal együtt elértük, hogy
minden 5 euróból egyet a klímaváltozás

elleni harcra fordítunk, mert tartozunk ez-
zel gyerekeinknek, unokáinknak.  Nem
maradhat egyetlen olyan vállalásom
sem, amelynek a megvalósításáért ne 
küzdenék meg nap mint nap. Ez így volt 
eddig is, és így marad ezután is.

Lengyelországot kivéve
már nincsenek barátaink az EU-ban

Beszélgetés Dobrev Klárával, az Európai Parlament alelnökével

Az Európai Parlament megszavazta a klímavészhelyzet ki-
hirdetését, ami komoly üzenet: elég a tétlenkedésből! Ezért 
a DK azt követeli, hogy az önkormányzatok is hirdessék
ki a klímavészhelyzetet. Nagy többséggel fogadták el az 
Európai Parlamentben, hogy az EU-ban ki kell hirdetni a
klímavészhelyzetet. Az európai többség döntése egyértelmű:
vége annak, hogy egyesek megpróbálják letagadni a
klímavészhelyzetet, s azt, hogy ennek megoldásában nekünk,
európai polgároknak igenis felelősségünk és feladatunk  van.
Mint a legeurópaibb párt, a Demokratikus Koalíció követeli,
hogy Orbán Viktor is hirdesse ki a klímavészhelyzetet.  Ennek

érdekében petíciót is indítunk, hogy megmutassuk, a klí-
makatasztrófa nem légből kapott kitaláció. Ugyanakkor
az önkormányzatokat – elsősorban az ellenzéki
vezetésűeket – arra kérjük, hogy saját hatáskörükben hir-
dessék ki a klímavészhelyzetet – jelentette ki Rónai Sándor, az 
EP Környezetvédelmi Bizottságának tagja. Az európai parla-
menti képviselő arról is beszélt, hogy a DK vezette önkormány-
zatokban, illetve azokban, amelyeknek vezetésében a párt is
részt vesz, kezdeményezik az erről szóló határozati javaslat 
benyújtását. Külön kiemelte a László Imre DK-s polgármester
 vezette XI. kerületet, ahol ez már meg is történt.

Nincs több halogatás:
A DK-s polgármesterek kihirdetik a klímavészhelyzetet
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Ez az édesség igazi belépő a sütés világába,
mert merész műkörömmel és totális dilettan-
tizmussal felszerelve is jelesre lehet abszolválni.

A brownie kicsit olyan, mint Graham Green 
regényhőse, az 1950-es évek rikítóan egzotikus
és mégis háborúsan depressziós Saigonjában
élő újságíró, Thomas Fowler. Aki bár angol,
nem amerikai, de feltűnésmentes és jellegtelen,
legalábbis első pillanatásra.

Ugyanakkor a brownie mégsem olyan, mint   
Green regényhőse, hiszen a brownie nem 
megsavanyodott és nem cinikus, hanem 
szerényen fi nom, ötletesen elbájoló és 
egyszerűen ellenállhatatlan, akárcsak Marlene
Dietrich hírhedt szempillarezegtetése… Ami 
pedig a brownie jellemét illeti, ez az amerikai
édesség igazi belépő a sütés világába, mert 
merész műkörömmel és totális dilettantizmussal
felszerelve is jelesre lehet abszolválni. Aki tehát
mindeddig azt terjesztette önmagáról, hogy nem 
tud sütni, az lásson neki, és meg fog lepődni.
Ha netán mégis elrontja, akkor vegye fontolóra
a bolygóról történő kivándorlást.

A brownie a XIX. század végén született meg, 
egy legenda szerint úgy, hogy a szakács kifelej-
tette a tésztából a sütőport. A végén azonban a 
szakács pontosan azt mondta, amit az inasához 
kaptafát vágó suszter, amikor az inas lehajolt,

és a kaptafa a mester belépő feleségét találta
el: így se rossz! Egy másik legenda szerint egy, 
az erdős Main államban élő nő találta fel a 
brownie-t, Bangor városában, ezért is nevezik 
ezt az édességet sokszor Bangor Brownie-nak.

Hozzávalók:
25 dkg 60-70%-os étcsokoládé
10 dkg vaj
1 vaníliarúd
4 tojás
30 dkg cukor
15 dkg liszt
10 dkg étcsokoládé, fehér csokoládé
vagy csokoládépasztillák

1. A munkát azzal kell kezdeni, hogy egy kisebb 
tepsit kikenünk vajjal, a sütőt pedig beállítjuk 180 
fokra. Mire felhevül, a tészta is készen lesz. Fogjuk 
a magas kakaótartalmú étcsokoládét, törjük
darabokra, és 10 dkg vajjal együtt olvasszuk fel 
egy kis edényben lassú tűz fölött. Egy vaníliarudat 
hosszában hasítsunk fel, kaparjuk ki a magvait, és 
a magokat is, meg a rudat is adjuk a csokoládés 
vajhoz, és melegítsük együtt még pár percig.
(A csokoládé jó minőségű kakaóporral
helyettesíthető, ebből 6 evőkanálnyi kell a
tésztába, és egyszerűen csak össze kell keverni
a felolvasztott vajjal.)

2. Amíg a csokoládé és a vaj fel- és összeolvad,

addig keverjük össze a tojásokat a cukorral
– lehet fele fehér, fele barna cukor is! –, majd
adjuk hozzá a csokoládés-vajas-vaníliás
keverékhez. A vaníliarudat kidobhatjuk, 
a házasságszédelgésre inspiráló  buja íz és
illat már úgyis ott marad a tésztában.

3. Végezetül szitáljunk a masszába 15 dkg  lisztet,
keverjük el, majd szórjunk rá 10 dkg apróra  vágott
ét- vagy fehér csokoládét, esetleg a készenkapható 
étcsokipasztillákat. Gyors keverés a fakanállal, 
öntsünk a tepsibe, és mehet a sütőbe. Emlékez-
zenek, hogy sütőpor nem kell, mivel éppen az a 
cél, hogy a süteményünk ne legyen felfuvalkodott.

4. 20-25 perc alatt készen van, de a trükk az, hogy 
a beleszúrt fogpiszkálóra még tapadjon némi 
tészta, mert ha nem tapad, akkor túlsütöttük, és 
gyémántkeménységűre fog kihűlni, a morzsákat 
akár gyűrűbe is foglalhatjuk. Langyosan a legjobb,
vaníliafagylalttal, de hidegen is remek garde-
dámja egy csésze teának vagy egy bögre tejnek.

A fehér csokis pepita változat kissé édesebb 
és krémesebb, mivel a fehér csokiban több a
cukor. És olvadékonyabb. Akárcsak mi, két-három
kocka után.

Marton Levente
kulinárista

Fotók: Béres Dávid

Brownie: a csendes amerikai
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